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محمــد آزاد: از قدیم کنجکاوی مردم درباره شــکل زندگی ازمابهتران وجود 
داشــته اســت و به آنها حســی از هیجان می دهد. جز مشــاهده و یادآوری 
بحث های محافل خانوادگی و دوســتان که شــما هم قطعا شــاهد بحثی 
پرهیجان درباره شــیوه زندگی اغنیا بوده اید یا حتی با نگاه به رفتار شــخص 
خودتان به رمان ها و قصه هم می شــود رجــوع کرد؛ برای مثال در رمان «در 
جســت وجوی زمان ازدســت رفته» پروســت می بینیم که در فرانسه اوایل 
قرن بیســتم ماجرای میهمانان میهمانی های چهره های برجســته، اشراف و 
ثروتمندان در مجله چاپ می شــده و مردم بــا کنجکاوی می خواندند! دلیل 
این احســاس را یك روان شناس اجتماعی باید توضیح بدهد. امروز ایران هم 
همین طور است فقط فرق کوچکی دارد. کوچك شدن سفره مردم و تنگناهای 
معیشتی حسی از عدم همدلی، شکست و بی عدالتی را هم در زیرنظرگرفتن 

زندگی اغنیا به وجود آورده است.
در ایــن شــرایط دبیــرکل بنکداران مــواد غذایی به ایســنا گفته اســت 
بیسکویت های وارداتی یک میلیونی در کشور مورد استقبال قرار گرفته است 
و خبــر از ورود بیســکویت های یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومانی به کشــور داد. 
قاسمعلی حســنی در این باره  گفته بود: «با شــیوع کرونا و کاهش سفرهای 
خارجی مصرف تنقلات و کالاهای خوراکی لوکس نسبت به سال های گذشته 
افزایش یافته و همین امر منجر به افزایش واردات این دســت کالاها شــده 
است». همچنین گفت به دلیل فروش فوق العاده این تنقلات و استقبال بالای 
بخشی از افراد جامعه از این اقلام، بیسکویت های یک میلیون تا یک میلیون و 
۵۰۰ هزار تومانی آلمانی، سوییسی، فرانسوی و انگلیسی در راه است. دبیر کل 
بنکداران مواد غذایی می گوید: «قیمت این بیسکویت ها معادل یارانه دو سال 
اقشــار آسیب پذیر جامعه است و به صورت غیررسمی وارد کشور می شوند و 
دولت نیز حقوق گمرکی از آنها دریافت نمی کند». او در پایان گفت: «به دولت 
پیشنهاد می کنیم که در این بخش شفاف ســازی انجام شود. اگر واردات این 
کالاها آزاد اســت، پس باید اجازه داده شود واردات کالاهای اساسی تر مانند 
شــکر و... هم آزاد شود». با آقای حسنی تماس گرفتیم و حرف هایی شنیدنی 
از او شــنیدیم. اما اول گشــت کوتاهی در شهر زدیم. به جاهایی که دست ما 
رسید، همه از تعجب چشمشــان گشاد شد و گفتند که اصلا از این قیمت ها 

روحشان هم خبر ندارد.
 روایت مغازه داران؛ بالای ۳۰۰ هزار تومان اصلا مشتری نیست

در نهایــت با یکی از مغازه های فروش شــکلات خارجی در منطقه ای در 
شــمال تهران تماس گرفتیم و دو کلمه ای حرف دســت گیرمان شد. درباره 
بیســکویت های ۱٫۵ میلیونی ســؤال می کنیم. «ما خرده فروش هستیم، تازه 
اصلا مشــتری این جنــس را نداریم. حتی بالای ۳۰۰ هــزار تومان هم با این 
وضعیت اقتصادی مشتری ندارد». خب کجا دنبالش بگردیم؟ نمی دانم کجا 
دنبالش بگردیــد. حتی برندهای لوکس دنیا هم چنیــن قیمتی ندارند. مثلا 
گادیوا هم چنین قیمتی ندارد، تازه اصلا توی ایران نیست یا ما نداریم. احتمالا 

شکلات های دست ساز را می گویند».
با یك ایرانی ساکن اروپا تماس گرفتیم. شکلات ۵۰ یورویی قیمتی طبیعی 
است؟ زیر خنده می زند و می گوید «نه معلوم است که نیست ، توی سوییس 
شاید چنین چیزهایی باشد و طبیعی باشد اما خب در سوییس درآمد و سطح 

رفاه هم مثل بقیه اروپا نیست. ۵۰ یورو خیلی زیاد است».
نگاهــی بــه قیمت های شــکلات های معروف و به نســبت گــران دنیا 
می اندازیم. حرفش درســت اســت. از ۱۲ یورو تا ۲۰ یورو. البته شکلات هایی 
هم هستند که قیمت های خیلی بالاتر دارند؛ مثلا برندی هست به نام «آمِدی 

پروســلنا» که نسخه های محدود تولید می کند با بسته بندی های اوج لوکس 
و قیمت هایی بعضا نزدیك ۲۰۰ یورو. البته بالاتر هم می شود رفت ولی دیگر 
مسئله از حالت منطقی خارج می شــود؛ مثلا برندهایی «لامادلین ترافل» تا 
دوهزارو ۶۰۰ دلار هم شــکلات دارند؛ اما اینها بســیار استثنائی است و مثل 
ماشین هایی مثل رولس رویس و ماشین های لوکس ایتالیایی می ماند. در واقع 
می شــود از آن صرف نظر کرد، همین طورکه وقتی در شرایط عادی در ایران از 
اشرافیت یك خانواده حرف می زنیم، خانواده سطنتی بریتانیا را مدنظر نداریم.

 حسنی: واردات را آزاد کنیم، حق مصرف کننده است!
با «قاســم علی حسنی»، دبیر کل اتحادیه بنکداران که خبر را منتشر کرده 
است، تماس می گیریم. به سختی می توانیم با ایشان صحبت کنیم، در جلسه 
هستند و سه بار مجبور شدیم مصاحبه را قطع کنیم که کمی باعث آشفتگی 

در سؤال ها و جواب ها شد. از ایشان می پرسیم:
این شــکلات ها و بیســکویت ها کجا هســتند، چون ما که ردی پیدا  �

نکردیم؟ 
«در دوهزار مغازه در تهران و کلان شهرها و مراکز استان ها وجود دارند».

  قاچاق هستند دیگر؟ �
 بله قطعا.

 خب شما اقدامی در این زمینه کرده اید؟ �
 (با خنده) چه کار کنیم؟

 وقتی ســطح آن این قدر گسترده است، باید قابل تشخیص و ردیابی  �
باشد. نه؟

ببینید، هزارو ۵۰۰ کالای دیگر هم هســتند که به همین شکل قاچاق وارد 
می شوند. این همه را چه کار کنیم؟

  از حجم مصرف این بیسکویت ها اطلاعی دارید؟ �
 مصــرف بالاســت، بالاخــره قشــر متمولی هســتند که بــرای ارضای 

خواسته شان پول خرج می کنند.
  به طورکلی واردات شکلات مجاز است؟ �

 نه. کلا آب معدنی خارجی هم وارداتش مجاز نیست.
  این حجم از کالای قاچاق، شما می گویید هزارو ۵۰۰ قلم را که قاعدتا  �

فردی وارد نمی کنند، آن هم به این شکل سراسری که می فرمایید؟
 خیر، سازمان دهی دارند، سیستم دارند، یك شبکه است.

  خب چه نهادهایی باید با شما همکاری کنند که مسئله را پیگیری کنید؟ �
 هیچ نظری در این باره نمی دهم، با بقیه نهادها ما کاری نداریم.

 هزارو ۵۰۰ رقم کالا چی هستند؟ �
  چیپس، سس، انرژی زاها و... .

 یعنی شما هیچ کنترلی نمی کنید؟ �
 ببینید در دنیا مبارزه با قاچاق شکســت خورده. باید واردات را آزاد کرد تا 

رقابت باشد و کیفیت جنس ما هم بالا برود.
 خب در این شــرایط ارز برای واردات بیســکویت ۱٫۵ میلیون تومانی  �

خارج کنیم؟
 نیاز کشــور اســت، در دولت جدید این اتفاق می افتد و همه چیز به روال 

عادی بازمی گردد.
  بیسکویت ۱٫۵ میلیون تومانی باعث چه رقابتی می شود؟ �

 (باخنده) سربه سر ما می گذاریدها!
 نه باور کنید جدی است. �

 باعث شکوفایی و رونق می شود.
 ما الان در دوران خاصی هستیم، برای واردات دارو مشکل داریم. �

 ببینید ارز و منابع به اندازه کافی هست. این همه نفت وگاز داریم.
 خب الان تحریم هستیم، نمی توانیم بفروشیم وگرنه که حرف درستی  �

است. 
مصرف کننده هم حق دارد. باید به او حق انتخاب بدهیم.

  حتی در شرایط بی دارویی؟ �
 مســئله اصلا اقتصادی اســت. تولیدکننده با رقابت مواجه بشود باعث 

پیشرفت می شود.
  سؤال ما را جواب ندادید. �

 ببینید چه بخواهیم، چه نخواهیم این اتفاق می افتد. آزاد بشود اقلا دولت 
گمرکــش را می گیرد. دارو هم داریم. یک درصد از جمعیت هم هســت که 

هرچه بخواهد دارد. با رئیس جمهور جدید اتفاقی که باید بیفتد می افتد.
  یعنی مشکل از دولت قدیم است. �

 نه من این را نگفتم اما با دولت جدید بعد از سه سال ممنوعیت واردات 
آزاد می شود و همه چیز درست خواهد شد.

 خب پس چرا اصلا آن مصاحبه را کردید؟ خیلی جنجال خبری کرد �
  ببخشید دارم می روم جلسه، بعدا تماس بگیرید... قطع می کند.

  کالاهای لوکس: حق اغنیا یا ضربه به ضعفا؟
قضاوت درباره این مســئله از نظر اخلاقی که بسیار دشوار است و وارد 
مباحث فلسفی می شود؛ اما بدون ورود به بحث های پیچیده هنگامی که 
نابرابری در درآمد و ثروت را طبیعی بدانیم، نمی توانیم استفاده از بالابود 
درآمــد اغنیا را از آنها ســلب کنیم. پول بالاخره برای خرج کردن اســت. 
همچنین از نظر اقتصادی حرف درســتی اســت که قاچاق همان درآمد 
گمرکــی دولت را هم که بالقوه می تواند خرج و کمك حال ضعفا باشــد، 
می گیرد، پس آزادکردن واردات کالا عقلانی اســت؛ اما در شــرایط کنونی 
ایران، وقتی تحت شدیدترین تحریم ها قرار داریم، با کمبود درآمدهای ارزی 
مواجه هستیم و همان میزان درآمد ارزی را هم نمی توانیم انتقال بدهیم، 
پول خرج بیســکویت یك میلیونی و ماشــین چند میلیاردی و خودنویس 
چندده میلیونی کردن تا چه حد اخلاقی اســت؟ به نظر می رسد حتی این 
ســؤال هم پاسخ ساده ای نداشته باشد. وقتی جنس هست، حتی قاچاق، 
همیشــه هم بوده، دوراهی پررنگ تر می شــود: آزادی واردات با دریافت 
گمرك یــا ادامه دادن به مصرف جنــس قاچاق؟ قاچــاق را ازبین بردن؟ 

حرفش را نزنید!

اقتصاد

ادامه از صفحه اول یادداشت

سرنوشت بازار لوازم خانگی
 چه می شود؟

شرق: تحریم هــای بی سابقه آمریکا علیه ایران  �
اگرچه فشــار فراوانی بــر اقتصاد وارد کــرده اما 
دست کم در بازار لوازم خانگی و به اعتقاد بعضی 
از کارشناسان تا  اندازه ای به توسعه تولیدات داخل 
کمک کرده که البته این دائمی شدن حذف واردات 
نگرانی  هایی را درباره احتمال افزایش شدید قیمت 
این محصولات ایجاد کرده اســت؛ اما اکنون از هر 
سمت و سوی دیپلماسی خبر از نزدیک بودن توافق 
با آمریکا و بازگشــت این کشــور به گوش می رسد 
و دســت کم گروهی پیش بینی می کنند که دولت 
آینده در ماه های ابتدایی فعالیتش توافقی درباره 
بازگشــت آمریکا به برجام خواهد داشــت. در این 
بین نگرانــی تولیدکنندگان بازار لــوازم خانگی از 
بازگشت دوباره غول های کره ای و چند کشور دیگر 
به بازار ایران هم هســت و در ماه های گذشته نیز 
بارها این بحث خبرســاز شده اســت. در تازه ترین 
خبر اعلام شــده که دولت برنامه ای برای واردات 
لــوازم خانگی ندارد. دراین باره معاون وزیر صمت 
با بیان اینکه دولت برنامــه ای برای واردات لوازم 
خانگــی خارجی از محل منابع بلوکه شــده ایران 
نــدارد، گفت: بــرای کاهــش قیمت تمام شــده 
تولیــدات داخلی می توانیم بــا خارجی ها مذاکره 
کنیم. عبــاس تابش که با خبرگزاری مهر ســخن 
می گفت درباره نگرانی تولیدکنندگان لوازم خانگی 
از احتمال آزادســازی منابع بلوکه شــده ایران در 
کره و احتمــال واردات لوازم خانگــی تأکید کرد: 
واردات لوازم خانگی در دســتور کار نیســت. وی 
ادامه داد: شــرکت های خارجی اگر شــرایط ما را 
بپذیرند، اجازه ورود به کشــور خواهند داشــت اما 
اگر شــرایط ما را نپذیرند، اجــازه واردات نخواهیم 
داد. تــا دیــروز ما به دنبــال تکنولــوژی بودیم اما 
امروز خودمان تکنولوژی ساخت داریم. وقتی این 
تکنولــوژی را داریم خارجی هــا نمی توانند هزینه 
تکنولوژی ســاخت را به ما تحمیل کنند؛ بنابراین 
با شــرایط برابر می تواننــد با ما مذاکــره کنند، نه 

از موضــع بالاتر که ما را اســتثمار کنند و هر وقت 
دلشــان خواست کشــور را ترک کنند. معاون وزیر 
صمــت تصریــح کرد: البتــه تولید داخــل به این 
معنا نیســت که صد درصد قطعات لوازم خانگی 
را داخلی ســازی کرده ایــم  بلکه قســمتی از این 
قطعات ســاخت داخل هستند و مابقی به صورت 
ســی کی دی و... وارد کشور می شــود. اگر توافقی 
شکل بگیرد و شرکت های خارجی با شرایط ما راه 
بیایند، وضعیت بهتر می شود؛ چراکه امروز یکی از 
مشــکلات بهای تمام شده ما این است که قطعات 
از کشــورهای مختلف باید وارد کشور شود که این 
موضوع هزینه تمام شــده کالا را بالاتر برده است؛ 
بنابراین در مذاکره هم به دنبال بهبود شرایط برای 
تولیدکننــدگان داخلی خواهیم بود. او درعین حال 
با تأکید بر اینکه انحصاری در بخش لوازم خانگی 
کشور نداریم، افزود: انحصار زمانی شکل می گیرد 
که تعــداد تولیدکننــدگان کم باشــد، درحالی که 
الان تعداد تولیدکنندگان بســیار زیاد است. رئیس 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
افزود: شــرکت های ایرانی برای کسب بازار با هم 
رقابــت می کنند. رقابت بســیار نزدیکــی بین این 
شــرکت ها برای جلــب رضایــت مصرف کنندگان 
وجود دارد. وقتی تعداد تولیدکنندگان زیاد اســت، 
یعنــی تنوع کالا هــم داریم. تابش دربــاره نحوه 
مبارزه با قاچاق لــوازم خانگی، اظهار کرد: مبارزه 
با قاچاق لــوازم خانگــی بایــد به صورت کامل و 
دقیق در دســتور کار قرار بگیــرد. مبارزه با قاچاق 
کالا دو بخــش دارد؛ یــک بخش اینکــه حتما در 
حاکمیت باید همه ابزارها و دستگاه های مرتبط با 
موضوع قاچاق از جمله دســتگاه هایی که موظف 
به التزام بخشــی به مرز هســتند، دستگاه هایی که 
متولی التزام بخشی به تردد و ترانزیت کالا هستند و 
دستگاه هایی که موظف به التزام بخشی به بخش 
عرضه هســتند، با همکاری یکدیگــر و به صورت 
جدی جلوی عرضه کالای قاچاق را بگیرند. رئیس 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
افزود: از ســویی دیگر کالای قاچــاق خدماتی در 
داخل کشــور ندارد و نماینده هــای موجود امکان 
خدمات دهی به این محصولات را ندارند؛ اما وقتی 
کالایی تولید داخل می شود، یعنی خدمات قبل از 
فــروش و خدمات پس از فــروش دارد و مردم با 
اطمینان خاطر می توانند از این کالا اســتفاده کنند 
و در صورت خرابی هــم می توانند برای تعمیر به 
نمایندگی ارســال کنند؛ بنابراین بخش دوم مبارزه 
با قاچاق کمکی اســت که مصرف کنندگان نهایی 
به ما می کننــد. وی ادامه داد: مصرف کنندگان اگر 
بــه خدمات قبل از فــروش و پس از فروش توجه 
داشــته باشــند و تولید داخل را به کالای خارجی 
ترجیح دهند هم سطح تولید لوازم خانگی داخلی 
افزایش می یابد که این موضوع بهای تمام شده کالا 
را نیز کاهــش می دهد و کالاها با قیمت ارزان تری 

در بازار عرضه می شوند.
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در شرایطی که مسئولان از بی سابقه ترین تحریم تاریخ می گویند بازار کالاهای لوکس داغ است

ماجرای بیسکویت های یک ونیم میلیون تومانی
حسنی، دبیر کل بنکداران موادغذایی: ۱۵۰۰ کالا مانند بیسکویت لوکس به صورت قاچاق وارد می شوند

مدیریت شهری تهران؛
 هنگامه تغییر پارادایم!

۲- دستگاه مدیریت شــهری جدید باید بستر تعامل 
سازنده و هم افزا میان دولت، شورا، شهرداری و شهروندان 
در اداره امور شهرها را با تکیه بر اصلاح «پیش نویس قانون 
جامع مدیریت شهری» که هم اینک در کمیسیون داخلی و 
امور شوراهای مجلس در نوبت تصویب قرار دارد، فراهم 
کند و راهکارهای مشــخص و عملیاتی برای رفع چالش  
بنیادی مالیه پایدار شهرداری ها را پیش بینی کند. برخلاف 
همه ادعاها و شعارهای واهی و عوام فریبانه، در چارچوب 
نظــام مدیریت شــهری موجود هر شــخصی شــهردار 
تهران شــود، برای تأمین هزینه های ضروری شهر اعم از 
پرداخت حقوق و دستمزد حدود ۶۰ هزار پرسنل رسمی 
و قراردادی، نظافت و رفت و روب شــهر و حتی توسعه و 
تکمیل زیرســاخت ها و امکانات شهری، راهی غیر از اتکا 
به شهرفروشــی و کسب درآمد از حوزه شهرسازی ندارد.
 ۳- تعــدد و تکثر بیش از حد ســاختارها و تشــکیلات 
شهرداری و از همه مهم تر فساد سیستمی و نهادینه شده 
در مجموعه شــهرداری کــه عملا اعتمــاد عمومی به 
حوزه مدیریت شــهری را به شــدت تخریب کرده و سبب 
پایمال شــدن منافع عمومــی بلندمــدت در برابر منافع 
خصوصی شــده اســت، موضوعی نیســت که بر کسی 
پوشیده باشد. گلوگاه های فساد و ناکارآمدی در شهرداری 
نیز برای مســئولان آشکار اســت ولی به علل مختلفی 
عزمــی برای مبارزه بــا آن وجود ندارد. برخی شــنیده ها 
حاکی از آن است که میزان جریان مالی حاصل از فساد در 
برخی مناصب شــهرداری به حدی است که برخی افراد 
برای انتصاب به یک ســمت خاص، رشوه های میلیاردی 
می دهند! علاوه بر این کمیسیون ماده ۵ و کمیسیون ماده 
۱۰۰ به عنــوان مجاری اصلی درآمدزایی شــهرداری و به 
تعبیر بهتر دوخت لباس قانون برای تخلفات و ناهنجاری 
توســعه شــهری با همکاری دولــت و ســایر نهادهای 
ذی مدخل نیازمند تغییر بنیادین در رویه ها و سازوکارهای 
اجرائی اســت. ۴- حل قطعی مسائل تهران جز از طریق 
کنترل روندها و فراروندهای مخرب تأثیرگذار بر توســعه 
شــهری تهران که می توان آن را به «مغناطیس پرجاذبه 
تهران برای جمعیت، فعالیت و سرمایه» نسبت به سایر 
نقاط کشور تعبیر کرد، میسر نیست. راه حل کاهش سوء اثر 
این مغناطیس مخرب که تعادل و توازن توسعه سرزمینی 
را با اختلال مواجــه می کند، تحقق رهیافت های آمایش 
سرزمینی در توسعه تهران است. در سال ۱۳۹۹، سند ملی 
آمایش سرزمین و سند آمایش استان تهران توسط شورای 
عالی آمایش ســرزمین مصوب و ابلاغ شده  و راهکارهای 
مشخصی برای غلبه بر این فراروندهای مخرب پیش بینی 
شده اســت. این مهم مستلزم تعامل مؤثر میان مدیریت 
شــهری تهــران و مجموعه دولــت در هدایــت فرایند 
تمرکززدایی از پایتخت و مقررات گذاری هدایت توســعه 

کالبدی و فعالیتی در شهر تهران است.
در پایان باید گفت دســتگاه مدیریت شهری در تهران 
نیازمند مسئله گشــایی، بن بست شــکنی و افق گشایی در 
حوزه های سیاست گذاری، برنامه ریزی و مدیریت است: اتکا 
به شیوه های برنامه ریزی گذشته نگر و منفعلانه باید جای 
خود را به شیوه های برنامه ریزی آینده نگر و فعالانه دهد؛ 
طرح جامع و تفصیلی باید تهران مبتنی بر الزامات اسناد 
آمایش ســرزمین و تمرکززدایی از پایتخت مورد بازنگری 
قــرار گرفته و مبتنی بر الزامات بســط پایداری و تاب آوری 
سرزمینی و در چارچوب نهادینه سازی برنامه ریزی غلتان 
بازآرایی شــود؛ مبارزه جدی با فساد و رفع گلوگاه های آن 
در دستورکار قرار بگیرد؛ بسترهای تحقق دانش بنیان شدن 
واقعی توسعه تهران در فراهم شود؛ موضوع اخذ «شارژ 
شــهری» به عنوان بدیلی برای درآمدهای ناپایدار شهری 
پیگیری و به سرانجام برسد؛ بنابراین مدیریت شهری تهران 
به جای اتکا به راهبرد «تکرار» یا «بازگشــت» به رویکردها 
و ســازوکارهای پیشــینی، باید در پــی طرح ریزی تحول 
همه جانبه در حوزه های ســاختار و تشکیلات شهرداری، 
بازتنظیم روابط دولت- شورا- شهرداری- شهروند، طرح 
ایده ای نو برای تحقق «توســعه پایدار و دوستدار مردم»، 
ارتقــای نهادی- قانونــی ظرفیت های مدیریت شــهری 
و جلــوداری جنبــش تحــول در نظام مدیریت شــهری 
ایران مبتنی بر رویکردهای کارآمدســازی، شفاف ســازی، 

هوشمندسازی و مردمی سازی باشد.
* رئیس گروه آمایش سرزمین سازمان برنامه 
و بودجه کشور
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شــرق: ماجــرای بورس ایران در یک ســال گذشــته 
قصه ای آشــنا برای فعالان این حوزه و بخش زیادی 
از جامعه ایران اســت. بیش از یک ســال پیش و در 
دوران اوج گیری ویروس کرونا در ایران، دفاتر عضویت 
در بازار ســرمایه ایران یکی از شــلوغ ترین مکان های 
عمومی بود و در این مدت بسیاری از ایرانیان عضوی 
از بازار ســرمایه شــدند که البته این ورود عمومی با 
تشویق، حمایت و همراهی مسئولان ارشد کشور هم 
همراه شده بود. بیش از یک ســال پس از آن دوران، 
آنچه به جای مانــده ضررهای برخی تــازه واردان و 
همچنین چندین اعتراض مقابل سازمان بورس است 
و حتی همین وضعیت باعث شــد کــه در مناظرات 
انتخابات ریاســت جمهوری امســال بورس به یکی 
از بحث هــای مهــم تبدیــل شــود. در تازه ترین خبر 
رئیس ســازمان بورس ایــران، روایت های متفاوتی از 
نگاه عموم ارائــه کرد و به طور خلاصه گفته اســت 
که بداخلاقی های سیاســی باعث ریزش شــد و حتی 
پیش بینی کرد که در دولت پیش رو این بازار با حمایت 
دولــت همراه شــود. «محمدعلــی دهقان دهنوی» 
در گفت و گوی تازه با ایلنا دلایل ســقوط شــاخص در 
سال گذشــته و صعود شاخص در چند هفته اخیرا را 
تشــریح کرده  و معتقد است صدای معترضان به ویژه 
ســهامداران خرد متضرر باید شــنیده شود. براساس 
گفته رئیس ســازمان بورس، در سال ۹۹ به جز سهام 
عدالتی ها شش میلیون کد جدید بورسی صادر شد که 
با وجود ریزش های شــاخص، هنوز ۶۰ درصد آنها در 
ســود هستند و ۴٫۵ میلیون نفر از آنها سرمایه کمتر از 

۱۰ میلیون تومان وارد بازار کرده اند.
دهقان دهنــوی درخصوص اثر انتخابــات بر بازار 
ســرمایه عنوان کرد: تا قبــل از انتخابات بحث هایی 
مطرح بود که دیدگاه رئیس جمهــور منتخب درباره 
بازار ســرمایه چیست و ایشــان چه عقاید و برنامه ای 
در این مورد دارد. با انتخاب رئیس جمهور، بسیاری از 
موضوعات تعیین تکلیف  شد. وی افزود: در حال حاضر 
می دانیم کــه رئیس جمهور منتخب چــه دیدگاهی 
درباره بازار ســرمایه  دارد. البتــه در حال حاضر برنامه 
اجرائــی بــا جزئیات دربــاره بورس در دولــت آینده 
ارائه نشــده امــا برخی از کدهای لازم داده شــده  که 
نشــان از حمایت از بازار سرمایه است. دهقان دهنوی 
ادامه داد: صحبت های آقای رئیســی همواره درباره 
حمایــت از بازار بــوده و هم اینکه ایشــان تنها نامزد 
ریاســت جمهوری بــود کــه از بورس تهــران بازدید 
داشت. این نشان از توجه رئیس جمهور آینده به بازار 
سرمایه  دارد. بنابراین، بازار سرمایه در کنار گزارش های 
شــرکت ها از میزان ســوددهی ها، از جانب حمایت 
رئیس جمهور آینده هم دلگرمی پیدا کرده  و مجموع 
این عوامل باعث ایجاد اطمینان در بازار سرمایه شده 

اســت. رئیس سازمان بورس در پاســخ به این سؤال 
کــه چرا جواب «خیر» از ســوی آقای رئیســی درباره 
ملاقات با رئیس جمهور آمریکا اثری بر بازار نداشــت، 
گفت: بازار یک شخص واحد نیســت و تعداد زیادی 
از فعالان اقتصادی در بــازار حضور دارند که هر یک 
می توانند برداشــت و قضاوت متفاوتی داشته باشند. 
آن چیزی که روند بــازار را تعیین می کند برایند تمام 
این برداشت ها و نظرات است. درحال حاضر مجموع 
متغیرهای اثرگذار از اردیبهشــت ماه تاکنون اثر مثبتی 
بر شــاخص داشته  است. وی ادامه داد: تأکید می کنم 
که ســازمان بورس متولی شاخص نیست و انتظار از 
ســازمان برای بالابردن یا پایین آوردن شاخص اشتباه 
است. وظیفه ســازمان طبق قانون مشخص است و 
باید به دنبال ایجاد بازار شفاف کارا و منصفانه باشد. 
شفاف به این معناست که اطلاعات از سمت ناشر به 
ســمت سهامدار هدایت شــود و جریان پایدار داشته 
باشــد و فضای تبادل اطلاعات به گونه ای باشــد که 
ســهامدار در جریان اتفاقات شــرکت قرار بگیرد. این 
شــفافیت از عملکرد سازمان بورس حاصل می شود. 
در بحث شــفافیت در یک دوره ای متوسط زمان تأخیر 
ارائه گزارش های شــرکت ها ۶۰ روز بود اما اکنون به 
کمتر از یک روز رسیده  است و باید به جایی برسیم که 

این عدد صفر شود.
اما یکی از پرســش های مهم درباره سیاست های 
حمایتــی از بــورس و بی تأثیربــودن آنهاســت کــه 
دهقان دهنــوی درباره اینکه چرا با وجود اســتفاده از 
ابزارهای مختلف روند ریزشی بازار متوقف نشد، ادامه 
داد: سال گذشته در تاریخ اقتصادی کشور سال خاصی 
بود. اگر به گذشته بازار سرمایه نگاه کنیم و شاخص را 
مورد بررسی قرار دهیم، می بینیم که شاخص همواره 
افت و خیز داشــته  است. پس از طی دوره های نزولی، 
شاخص احیا شــده و به دوره های صعود رسیده ایم. 
این در حالی اســت که اساســا افت و خیز شاخص در 
طبیعت بازار ســرمایه اســت اما ســه موضوع، سال 
گذشــته را از تاریخ بازار سرمایه متمایز می کند. شدت 
صعود و نزول شاخص، رشــد جهشی کدهای جدید 
بورسی و انتظارات از رشد نرخ دلار موضوعاتی بودند 
که به شــدت بازار را تحت تأثیر قرار دادند و بورس ۹۹ 
را از ســال های گذشــته متمایز کردند. رئیس سازمان 
بورس گفت: همان طور که گفته شــد، موضوع مهم 
رشــد شاخص در سال گذشته است؛ البته در سال ۹۸ 
رشد شاخص بیشتر از سال ۹۹ بوده اما از آنجایی که در 

آن سال ریزشی رخ نداد، کسی درباره صعود جهشی 
شــاخص در ســال ۹۸ صحبت نمی کند.  وی با بیان 
اینکه موضوع دوم این است که در سال گذشته ورود 
مردم به بازار ســرمایه نسبت به سنوات گذشته بسیار 
زیاد بود و شاهد ورود گســترده مردم به بازار سرمایه 
بودیم، اظهار کرد: کســانی که از قبل در بازار سرمایه 
حضور داشــتند و از ســهامداران قدیمی محســوب 
می شــوند، وقتی از تجربه  های خــود در ریزش های 
دوره های گذشــته می گویند جزء افتخاراتشــان است 
که ســه تا چهار ریزش بــازار را دیده اند. برخی از آنها 
پیش کسوتان بازار سرمایه هســتند که به نظرات این 
افراد بســیار بها داده می شود. بعضا سرمایه این افراد 
در بــورس چند بار به صفر رســیده   اســت تا دریابند 
که چگونه ریســک در بازار ســرمایه را مدیریت کنند. 
بنابراین این افراد همیشــه مســئولیت ســود و زیان 

خودشان را می پذیرند و واقعیت وجود ریسک در بازار 
را پذیرفته اند. رئیس سازمان بورس با اشاره به میزان 
کدهای جدید بورســی در سال گذشته گفت: در طول 
ســال گذشته حدود شــش میلیون کد بورسی جدید 
صادر شــد. یعنی شــش میلیون نفر جدید وارد بازار 
سرمایه شدند، البته تعداد زیادی از کدهای غیرفعال 
هــم در این مــدت، فعال شــدند و پول جدیــد وارد 
بــازار کردند. در عین حال، میزان افزایش ســهامداران 
بســیار بیشتر است؛ چراکه بســیاری ها هم به واسطه 
مدیریت ســهام عدالت خود کد بورسی گرفتند و وارد 
بازار سرمایه شــدند اما آنها را جزء آمار شش میلیون 
کد بورســی جدید که پولی وارد بازار کردند و ســهام 
خریدند، حساب نمی کنیم. وی با تأکید بر اینکه حدود 
۵۵ تا ۶۰ درصد از این شش میلیون کد بورسی با وجود 
اینکه بخشــی از ســود خود را از دست داده اند، هنوز 
در سود هســتند، گفت: باید توجه داشته باشیم که تا 
قبل از ســال ۹۹ حدود ۱۱ میلیون کد بورسی در کشور 
وجود داشت. به عبارت دیگر فقط در یک سال بیشتر از 
نصف جمعیت تمام ســال های فعالیت بورس، وارد 

بازار سرمایه شده و کد بورسی گرفتند.
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